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Sovinja je prehitela svoje krotitelje 

Dežev je v zadnj ih dneh j e p o v z r o 
č i lo naraščanje Savinje . Dela na c e l j 
s k e m ov inku so v t e m času s p o m o č j o 
mehanizac i je J L A hitro napredovala . 
Pas zemlje , ki j e loč i l Savin jo od n o 
v e g a kori ta j e bil v e d n o ož j i in nižji. 
T r i j e težki buldožer j i J L A so znatno 
p r i p o m o g l i k hi t re jšemu razvo ju z e -
mel j sk .h del . 

Narasla Savinja p a j e v n o č i o d 
torka na sredo nenadno vdr la v n o v o 
kor i to . V o d n a sila j e podr la preos tanek 
nasipa, zal i la n o v o koiuto in si n a 
južni strani izsilila izhod iz nekdan je 
ga »bazena« prot i Po lu lam. Dela na 
regulac i j i so zaradi t ako v i soke v o d e 
skoraj prenehala. Ko lek t iv »Be tona« si 
j e v sredo pr izadeval zavarovat i n e o b -
zidan levi b r eg b o d o č e struge, ki ga j e 
v o d a začela z v s o m o č j o izpodjedati . 
Bo l j o b desnem bregu so delavci k o 
pal i n o v prehod , da b i središče toka 
ne udarjalo v e č v levi breg in o g r o 
ža lo obs to ječ i zid in n o v železn.ški na
sip. 

Danes (v sredo) še ni m o g o č e u g o 
tovit i , kakšno š k o d o j e narasla Savinja 
napravi la s s v o j i m nenadnim v d o r o m 
m i m o žel je in načrta svoj ih krot i tel jev. 
Ver je tno j e prece j škode na tem, da j e 
p o g l o b l j e n o s t rugo zasula s tistim m a 
ter ia lom, k i ga j e odplavi la , ko si j e 
iztrgala po t v n o v o strugo. Hkrat i pa 
j e ta d o g o d e k opozor i lo , da b o treba 
ze lo hiteti, kajti v jeseni j e Savinja 
ze lo pogos to hudourno »razpoložena« . 
P ravzaprav s m o imel i že dos le j s rečo , 

da se to n i zgod i lo v času, k o b i bila 
škoda brez d v o m a lahko še več ja . 

K sreči j e celjska obč ina uspela d o 
biti p o m o č JLA, ki b o s svo j imi težki 
m i gradbenimi stroji pospeši la po tek 
gradnje. Na sliki v i d i m o težak b u l d o 
žer JLA, ki ga spretni vo jak-s t ro jn ik 
v o d i pr i poglabl jan ju n o v e struge. V o d 
s tvo gradnje j e p redv ideva lo p r e m e 
stitev Savinje v n o v o kor i to šele v 
dobr ih desetih dneh, zdaj pa j e Sa 
vinja ta načr t »ov rg l a« . 

Ali za ^Kooperativo' ne veljajo 
nove smernice v gospodarstvu 

K O O P E R A T I V A S E JE P O S K U Š A L A P O S L U Ž I T I N O V I H Z V I J A Č — 
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K O V K O O P E R A T I V E . 

V ponede l jek popo ldne j e bU. v p r o 
storih Hmel jarskega inštituta v Ž a l c u 
sestanek razširjenega Hmel jarskega o d 
bora, na katerem so pr isostvoval i tudi 
predsedniki , upravniki in kn j igovod je 
kmet i jskih zadrug, ki se bav i jo s h m e 
l jarsko p ro izvodn jo . Sestanek j e skl i
cala Okrajna zadružna zveza za rad i 
ukrepov , ki bi se j ih naj loti le zadruge 
napram tist im hmel jar jem, ki so, ali 
ki bi še utegnil i prodat i letošnji p r i de 
lek hmel ja Koopera t iv i iz Novega Sa
da. Sestanku so pr isostvoval i tudi p r e d 
sednik O Z Z v Celju tovariš F R A N C 
LUBEJ , predsednik Občinskega o d b o r a 
Ža lec tovariš I V A N R A N C I G A J in 
predsednik Občinskega o d b o r a S Z D L 
v Ža l cu tovariš I V A N K O V A Č . Z a d r u ž 
niki s o najprej razpravljal i o na jno
v e j š e m položa ju pr i o d k u p u hmel ja , 
nato pa so o d l o č n o in os t ro obsodi l i 
škod l j ivo poče t je zas topnikov K o o p e r a 
t ive v Savinjski dolini , ki poskuša jo 
v zadn jem času odkupova t i hmel j d i 
rektno od k m e t o v a l c e v z raznimi m a -
hinaci jami. 

V daljši razpravi,, v katero so p o l e g 
ostalih posegl i tudi tovariš L u b e j , t o 

variš Rančigaj in tovariš K o v a č , s o 
hmeljarj i ugotovi l i , da podje t je K o o p e 
rativa s s v o j i m poče t j em ruši o s n o v e 
našega zadružništva, vnaša nered na 
naše t ržišče ter da je po tuho b ivš im 
t r g o v c e m hmel ja in raznim l judem, ki 
j i m naša družbena uredi tev ni p r e v e č 
p o godu . Pr i nj ih si j e t o pod je t j e na
j e l o stara že izrabljena skladišča ter 
neuporabne sušUnice. T a k o s tanje 
ustvarja nezadovo l j s tvo pr i naših na
prednih zadružnikih, k i j i m n i vseeno, 
da so razni tipi p o zaslugi Koope ra t i ve 
začeli dvigat i g lave . 

Kmet i j ske zadruge tako po l i t iko o b 
sojajo, saj j e l e 23 kra tkovidnih h m e 
l jar jev nased lo in p roda lo hmel j K o 
operat ivi . Ko l i č ine hmelja , ki j ih j e 
to podje t je odkupi lo , so t ako ma len 
kostne, da se o t e m niti ne izplača g o 
vori t i . Nastaja p a v zvez i s t e m p o 
litični p rob l em, o ka te rem j e prav„ da 
izve nekaj v e č tudi š i roka javnost . 

V č e m j e torej s tvar? Naš list j e o 
tej nezdravi t rgovin i s hmel j em, k i ga 
že nekaj mesecev vod i Koope ra t iva v 
Savinjski dol ini , že nekajkrat pisal. O 
tem so pisali tudi drugi časopisi . Za to 

se tega ne bi izplačalo v e č pogreva t i , 
da se niso zadnje čase preds tavniki 
Koopera t ive , k o so uvidel i , da pri z a 
drugah s s v o j o kupč i jo niso uspeli, p o 
služili d rugačnih zvi jač, katere s o p o 
šteni in zavedni hmeljar j i že takoj v 
začetku obsodUi. 

M o r d a b o k d o rekel , da v vse j d r 
žavi ve l j a jo enaka načela pros te t r 
gov ine ter zakaj ne bi Koope ra t i va 
nakupova la hmel j tudi v Savinjski d o 
lini? N e k d o b o morda tudi trdil, da s o 
zadružne organizaci je v t e m oziru š o 
vinis t ične in gledajo p r e v e č ozko — 
lolkalpatriotsko, ali pa m o r d a da Okr . 
o d b o r in O Z Z vršita pritisk na zadruge 
z n a m e n o m , d a bi na ta način o č u v a l i 
T r g o v s k e m u podje t ju Hmezad v Ž a l c u 
m o n o p o l n i položaj pr i o d k u p u hmel ja . 
P o d o b n i h o č i t k o v so se pos luževal i tudi 
zastop'niki Koope ra t i ve v Savinjski d o 
lini. 

T i oč i tk i b i k o n č n o tudi držali , č e 
bi šlo za o d k u p navadnih pol jskih p r i 
de lkov . Vendar j e v tem pr imeru s tvar 
p o p o l n o m a drugačna. Hmel j j e k o 
njunkturni ai-tikel, zlasti savinjski j e 
ze lo cenjen in iskan na inozemskih t r 
žiščih. S p roda jo savinjskega hmel ja 
se j e vsa leta p o o svobod i tv i uikvarjal 
le Hmezad v Žalcu„ k i si j e v tem 
času pr idob i l tudi p rece j bogat-h i z 
kušenj in navezal na inozemskih t r 
žiščih od l ične p o s l o v n e zveze . Zlast i pa 
j e uspelo t e m u podje t ju na s v e t o v n e m 
tržišču zasiigurati doka j v i soke cene . 
Hkrati pa j e Hmel jarski o d b o r pr i O Z Z 
s p o m o č j o raznih skladov, katere so 
ustanovil i iz dela dob i čka o d hmel ja , 
fHDmagal hmel ja r jem, da so v p o v o j 
nih letih dv igni l i p r o i z v o d n j o in i z 
boljšal i kakovos t . Vsega tega se h m e 
ljarji v Savinjski dol ini zelo d o b r o z a 
veda jo . Razen tega so kmet i j ske z a 
d ruge vezane na sk lepe Hmel ja r skega 
odbora pr i O Z Z , k i j e sklenil, da b o d o 
zadruge ve s svo j pr ide lek hmel ja p r o 
da le Hmezadu . Zadružna zavest in d i 
scipl ina sta torej onemogoč i l i , da b i 
zadruge sklepale p o g o d b e s K o o p e r a 
t ivo . L e Kmet i j ska zadruga P r e b o l d s e 
tega d o g o v o r a n i držala ter j e p o d 
pisala s t e m pod je t j em pogodbo,, ne d a 
bi se vsa j prej posve tova la pri Okra jn i 
zadružni zvezi . K e r j e Koope ra t i va n u 
dila na v idez nekaj v i š jo ceno, so s e 
posameznik i v začetku sicer navduši l i 
za p roda jo hmel ja temu podjet ju , v e n 
dar so kmalu uvide l i k ra tkov idnos t 
take pol i t ike, ki ni v skladu z r a z v o 
j e m savinjskega hmeljars tva. Kaj t i k d o 
bi l ahko j amčU savin jsk im hmel ja r jem, 
da j ih ne bi d r u g o leto to podje t je 
pustUo na cedilu, da sploh ne g o v o r i m o 
o skladih, k i so v v e l i k o koris t s a 
vin jsk im hmel ja r jem. 

Da bi Občinski l judski o d b o r v Ž a l c u 
še posebe j zaščitil razvoj hmel jars tva 
in zadružništva, k i so ga hotel i p r e d 
stavniki Koope ra t i ve z nezdravo inter
v e n c i j o na terenu spodkopat i (pr ib l ižno 
tako se j e tudi izrazil neki zas topnik 
Koopera t ive , ko j e o b neki pri l iki d e 
jal dobesedno takole : » M i v e č od 1945. 
godino razmišl jamo, kako b i uništil i 
s lovenački monopo l i zam«) , j e izdal o d 
l o k o doda tnem davku tistim hmel ja r 
j em, ki bi hotel i prodat i hmel j dražje, 

(Nadal jevanje na 5. strani) 

(Razgovor s p redsedn ikom žalske o b č i n e tovar išem I v a n o m R A N C I G A J E M ) 

ŽalsRa obein<a bo posvečala 
največjo skrb bmeljarstvu 

z namenom, da zvemo kaj reč o za
četnem delu ene izmed naJTečjih ko
mun v našem okraju, se je član naše 
redakcije napotil k predsedniku žal
ske komune, tovarišu Ivanu Rančigaju 
ter mu stavil nekaj vprašanj. 

1. Se je kratek ča« od prehoda v nov 
način poslovanja občinskih ljudskih 
odborov, vendar bi radi zvedeli, kako 
se je žalska občina že znašla in kako 
so se uveljavili njeni sveti. 

» V tehnično-adminis t ra t ivnem i)Ogle-
d u smo na sp lošno izvršili vsa tista dela, 
ki so po zakonu predvidena. Tako j v 
začetni fazi n o v e g a x>oslovanja s m o 

sklicali sestanke z vsemi predsedniki 
sve tov in predsedniki n o v o izvol jenega 
odbora ter se pogovor i l i z njimi o vseh 
p rob lemih na našem področ ju . Sestale 
so se tudi vse komis i je L O in takoj pr i 
če le reševati t ekočo problemat iko . Svet i 
so imel i že vs i svo je p rve seje, toda o 
k a k e m v e č j e m uspešnem de lu pri i z 
vajanju sk lepov za enkrat še n i m o č 
govor i t i , to pa p redvsem iz razloga, ke r 
de lovna mesta v aparatu še niso za 
sedena. T o ve l ja izkl jučno za g o s p o 
darski resor. Kader n a m j e bil o b l j u b 
ljen, pa ga d o danes še n ismo dobi l i . 
Z a t o smo ga začeli sami iskati in smo 
pri t em zelo previdni , zaveda joč se, da 
ravno gospodarski resor zahteva n a j -
vestnejšega de lavca — celega č loveka . 
Glede ostale pičle zasedbe pa sem m n e 
nja, da ni nujno, da imamo v t e m 
p r v e m razdobju preveč ljudi, ker p o 
trebe po n o v e m kadru b o de lo s amo 
nakazalo. 

Precejšen p r o b l e m j e t renutno tudi 
ta, da n imamo potrebnih pokazatel jev, 
niti točne ev idence o delu gospodarskih 
organizaci j in ustanov na našem p o d 
ročju . Dolžnost obč ine bo vsekakor , da 
si ustvari točen pregled nad de jansk im 
stanjem v vseh področj ih , 

Ce zak l juč im o d g o v o r na to v p r a 
šanje o našihi začetnih težavah in z m o g 
ljivostih, bi rad nekater im tovar išem, 
ki radi govor i jo o bogas tvu naše o b č i 
ne povedal , da najbrže ne poznajo d o 
dobra inšt rumentov družbenega plana 
za letos, za v b o d o č e pa j im itak m o r a 
biti znano, v kakšne namene se b o d o 
te p redv idene min imalne invest ici je 
l ahko trošile.« 

2 . Kakšne načrte ima vaša občina v 
pogledu kmetijstva? 

»Vse delo na tem področ ju mora biti 
jasno o s r edo točeno na razširitev h m e l j -
skih nasadov, na več j i hektarski 
donos te kulture ter na podvzemanje 
vseh m o g o č i h agrotehničnih ukrepov. 
Pri tem bo seveda ena od prioritetnih 
nalog regulacija Ložnice in kasneje tu
di drugih pr i tokov Savinje. Vsi ti ukre 
pi b o d o omogoči l i , da b o m o površ ine 
drugih kultur skrčili. Pri vsem tem pa 
nikakor ne podcen ju jem prizadevanja 
naših kme tov pri kolobar jenju ornih 
površ in za več j i hektarski donos dru
gih kultur. Jasno je , da kmet vodi ra
čun o tem, kaj mu j e donosnejše. Z a 
to tudi ne ve r j amem govor i cam peščici 
k m e t o v v dolini, da se mu pr idelovanje 
hmel ja »skoro ne izplača«. 

3. Dotaknila bi se malce kočljivega 
vprašanja: kako gleda občina na hmelj-
sko trgovino z ozirom na letošnji vpad 
tujih nakupovalcev? 

Ne b o m govor i l o tem, kakšno i zko 
riščanje so si pr ivošči l i t rgovci s h m e 

l j em pred v o j n o , ke r j e to v s e m Sa -
v i n j č a n o m v e č al i manj d o b r o znano . 
Poudar i l pa bi, da s m o pri nas v iden 
razvoj v hmel jars tvu doseg l i le na d o 
b r o organiz i rani zadružnU o s n o v i . V 
prvih povo jn ih letih j e bila hmel jarska 
zadruga središče te dejavnost i . S to 
zadrugo so bili hmeljar j i d i rektno p o 
vezani . Zadruga j e v času svo jega o b 
stoja za o b n o v o hmel j i šč ve l iko napra
vila. Jasno pa je , da j e s s p r e m e m b o 
central ist ičnega načina upravl janja v 
našem gospodars tvu v loga b ivše z a 
druge preživela, saj pr ibl ižno 3000 z a 
družnih č lanov ni m o g l o enakopravno 
odločat i . Po leg tega pa j e funkci ja te 
zadruge zavirala delo o s n o v n e ce l ice 
zadružnega ž ivl jenja — mis l im k m e 
tijske zadruge. Z reorganizaci jo h m e 
ljarske zadruge pa se j e stvar b is tveno 
spremenila, Hmezad j e postal i zvozno 
t rgovsko podjet je , n j egova naloga j e 
bavit i se izkl jučno s t rgov ino — vsa 
druga vprašanja pa rešuje hmeljarski 
o d b o r O Z Z , katerega tvor i jo vol jen i č l a 
ni hmel jarskih o d b o r o v pod ročn ih za 
drug. 

O g r o m n a več ina hmel jar jev ve , da 
so prav K Z o d n o s n o njeni hmel jarski 
odbor i organi , od katerih j e odv i sen 
uspeh dela — in lahko trdim, da so 
se prav zato zadruge af i rmirale kot 
nujno pot rebna organizaci ja kmečkega 
življa. Čeprav so se v vods tva k m e t i j 
skih zadrug, zlasti v hmel jarske o d b o r e 
vrini l i l judje s kapitalist ično mise lnos t 
j o — primer Prebolda , T rnave in St, 
Andraža — j e vendar večina zadrug spre
jela sklepe hmel jarskega odbora O Z Z , 
da se hmel j prodaja po dogovor j en ih 
cenah. S takim spo razumom je bi lo 
zadnja leta m o ž n o določi t i odkupne c e 
ne tako, da so bili hmel ja r jem p o v r n j e 
ni proizvajalni stroški in plači lo za 
trud, ne da bi se s tem rušila poli t ika 
b lagovnih in denarnih fondov . Del o d 
kupne cene pa so predstavljali razni 
skladi, ki so omogoča l i usmerjat i na 
daljnji napredek hmeljarstva. 

Pol i t ika današnje hmel j ske t rgovine 
pa nekater im — sicer maloš tev i ln im 
— k m e t o m ni šla v račun iz zgol j s e 
bičnih raz logov. T a peščica nezaved 
nih hmel jar jev g o t o v o ni pomisl i la , da 
se j e renome našega hmel ja v i n o z e m 
stvu uvel javi l le preko naše trdne za
družne discipline. N j im seveda tudi ni 
mar, kako b o m o prodajal i v b o d o č e . 

Znana je letošnja »hmel jska odkupna 
afera« v Žalcu , k i j e m e d zavednimi 
hmeljarj i dvigni la m n o g o prahu. Z a 
radi slabega pr idelka hmel ja v Bačk i 
je tamkajšnje odkupno podjet je » K o 
opera t iva« poslalo svo je nakupova lce v 
naše področ je . T i so stavljali našim 
hmel ja r jem razne pogo je , bili v raz
govor ih ze lo gostobesedni , n ikjer pa 

(Nadal jevanje na 4, strani) T o v . Ivan Rančigaj 

Gospodarsko-hmeljarska razstava v Žalcu 
Pre tek lo nede l jo dopo ldne so v k i 

n o dvoran i v Ža lcu odpr l i gospoda r sko -
hmel jarsko razstavo. Razstava, ki b o 
odpr ta zakl jučno d o nedel je , j e zelo 
poučna in zanimiva, p r edvsem za h m e 
ljarje. Na njej j e pr ikazan zgodov insk i 
razvoj hmel jars tva v Savinjski dolini , 
dal je so prikazani škodl j ivci , ki napa
dajo hmelj išča, zaščitna sredstva in 
vrsta agro tehničn ih ukrepov , ki j ih 
uporabl ja jo hmel jar j i za dv ig hmel j ske 
p ro izvodn je . T e h n i č n o zelo na v i šku 
j e p redvsem oni del razstave, ki p r ika
zuje d e l o Hmel ja rskega inštituta, l a 

borator i j ske p r i p o m o č k e in kemikal i je , 
ki j ih uporabl ja inštitut p r i s v o j e m 
delu. 

Posebno ve l iko zanimanje kaže jo 
ob i skova lc i za razstavl jene v z o r c e 
hmel ja posameznih zadružnikov in 
kmeti jskih posestev. 

Za uspeh razstave gre p r e d v s e m 
priznanje priredi tel jem, in sicer H m e 
l ja rskemu odboru . Hmel jarsk i k o m i 
siji, zlasti pa še Hmel ja r skemu inšti
tutu, ki j e za okusno uredi tev raz
s tave v lož i l na jveč truda. 

Delo sindikalnih organizacij v SU Konjicah 
Delo sindikalnih podružnic v S l o v e n 

skih Kon j i cah j e zelo razgibano. S in
dikalni aktiv T o v a r n e usnja j e imel 
v kra tkem času kar d v a sestanka. Na 
o b e h sejah so obravnaval i zelo važna 
vprašanja, razpravljali so o premi j skem 
pravi lniku, organizaci jskih vprašanjih, 
o pr ipravah za letno skupščino, o č l a 
narini itd. Premi jsk i pravi lnik se p re 
ce j razlikuje od prvotnega, vendar so 
dali odbornik i še vrs to p r ipomb , o ka 
terih ^bo razpravljal še d o k o n č n o d e 
lavski* svet pred potrdi tvi jo pravilnika. 

Na sestankih so ugotovil i , da j e p o 
biranje članarine pomanjk l j ivo zaradi 
preslabe organizaci je in sodelovanja z 
grupnimi pover jenik i . V pro izvodnih 
odde lk ih so pover jeniki zadovo l j i vo de 
lali, slabše pa v zunanj ih in pomožnih 

obratih. Odborn ik i so kritizirali tiste 
člane, ki ima jo viš je p lače , pa p laču
j e j o dosti nižje članarine ko t j o do loča 
lestvica. 

Na k o n c u so izvoli l i p o s e b n o k o m i 
sijo, ki bo zbrala material o delu sin
dikalne organizaci je v preteklih desetih 
letih, o b e n e m pa pripravila pros lavo 
desetletnice sindikalne podružnice in 
pete oble tn ice delavskega upravl janja 
v tovarni. 

Pretekli teden j e bil na obra tu L I P 
občni zbor sindikalne podružnice , na 
katerem so razpravljal i o delu o rga 
nizacije v le tošnjem letu. Razen s indi
kalnih odbo rn ikov sta o delu v podjet ju 
razpravljala tudi predsednik de lavske 
ga sveta in upravnega o d b o r a . 

H M E L J A R S K A R A Z S T A V A V 2 A L C U 

P O D A L J Š A N A D O NEDELJE, 2 3 . O K T O B R A 1955! 

V L J U D N O V A B L J E N I ! 


